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La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, bona vesprada .

La meua pregunta era quines eines per a millorar l’eficà-
cia en la prevenció de les males pràctiques de l’adminis-
tració està ficant en marxa la conselleria. La veritat és que 
semblava premonitori que la setmana passada, quan decidí-
rem incloure esta pregunta al ple d’esta setmana .

I per si algú tenia dubtes de la idoneïtat de parlar d’estes 
coses, sap vosté ben bé que hi ha un partit, l’antic govern 
del Partit Popular, que ara és el grup de l’oposició, qüesti-
ona fins i tot la idoneïtat que existesca una conselleria de 
transparència .

Doncs, un parell de dies després, just que decidírem incloure 
esta pregunta per saber quines són les mesures de preven-
ció de les males pràctiques en l’administració, es detenia 
Sergio Blasco, nebot de l’exconseller Rafael Blasco, i que va 
ser gerent de l’Hospital General Universitari de València, i 
altres huit persones més en el marc de l’operació de la trama 
de corrupció Osvaldo .

Milions d’euros públics, suposadament –perquè ara el supo-
sadament cal posar-lo– destinats a sanitat, però que en reali-
tat pogueren servir per a interessos d’una trama de corrup-
ció . Nosaltres entenem que per a garantir unes bones 
pràctiques en l’administració no valen ja les solucions de l’an-
tic govern del Partit Popular o del mateix Partit Popular –és 
igual estiguen en el govern o no– que són les solucions a la 
corrupció made in PP .

Primer, «que no nos pillen» . Eixa és la primera solució made in 
PP. Segon, «lo negamos». Quan hi haja indicis i ixquen públics, 
«lo negamos» . Tercer, si hi ha imputació, se pot argumentar 
persecució política, persecució policial, persecució mediàtica . 
O dir que serà «un ratito corto y que además disfrutarán de 
ese ratito corto» . Després, si hi ha juí, doncs diran que a vore 
si poden declarar nul o anul·lar les proves .

I per últim, si hi ha condemna, diran que «son manzanas 
podridas y apelaran a eso de quien la haga, que la pague», 
quan vostés saben de sobra que una vegada ja furtats els 
diners, és molt complicat recuperar-los .

Estes mesures no són anticorrupció ni de bones pràctiques 
de l’administració . Precisament són mesures per a perpetuar 
un sistema que el que fa efectivament, i valga la redundància, 
és intentar perpetuar en el poder certes formacions políti-
ques que s’han valgut, ja siga per anar dopats a les eleccions, 
ja siga perquè s’han valgut dels diners públics per als seus 
privilegis, o butxaques agraïdes d’ells o de les seues amistats 
perilloses .

Però si un diu Valmor, RTVV, EMARSA, IVAM, Osvaldo, 
corrupció, CIEGSA, cooperació, Gürtel, visita del papa, Fitur, 
etcètera, etcètera, clar, això de «las manzanas podridas» no 
val . Altres solucions no poden ser per pura voluntat . «Ay, que 
no me salga rana el que pongo ahí .» O per confiança cega 
que siga ètic o honest a nivell personal . Cal ètica en la gover-
nança, no solament individual.

Com a govern cal un bon govern, mesures d’exemplaritat i 
transparència . Calen mesures de control intern o extern . Ens 
val la Sindicatura de Comptes, ens val l’oficina antifrau, ens 
val la Inspecció General de La Generalitat . Però creguem que 
calen mesures de control en la contractació pública, mesu-
res d’alertes primerenques i ràpides, i tot un seguit de pactes 
socials, econòmics, polítics, governamentals que afavorix-
quen les bones pràctiques en l’administració pública .

Per això, la pregunta que li formulem . Volem saber quines 
són les mesures que vosté està duguent a terme per a previn-
dre la mala praxis en l’administració i perquè tot açò, les solu-
cions made in Partit Popular siguen simplement solucions que 
mai hagen de posar en pràctica, perquè mai se’ls deixe de nou 
tindre la capacitat de robar-nos a tots i totes .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Mollà .

Ha de polsar el botó de la dreta . Ara, ja està, ja està .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Moltes gràcies, senyora diputada . No l’he aplaudit perquè 
queda malament que el preguntat aplaudixca . Però he de feli-
citar-la, perquè és difícil fer pitjor algunes coses que s’han 
fet . (Aplaudiments)

En qualsevol cas, crec que és una síntesi en quatre minuts de 
tota una sociologia de la mala praxis política i de la decadèn-
cia moral extraordinàriament interessant .

Certament, jo crec que hem de passar de tindre una concep-
ció com que la corrupció és inevitable, inherent al sistema 
polític democràtic . Hem de rebutjar això i hem de cami-
nar cap a una ètica positiva . Una ètica en la qual els compor-
taments quotidians de les institucions polítiques al mateix 
temps puguen previndre una –diguem– temptació que és 
possible, que puga arribar a qualsevol persona . Però les insti-
tucions no poden tolerar ni, fins i tot, la imaginació que pot 
convertir-se en una realitat endèmica . Crec que eixa és una 
línia clara .

En este sentit, quines coses intentem fer? No parle de 
corrupció, perquè no és la qüestió de la corrupció . Perquè –
afortunadament– al nostre govern no ens entra cap cas de 
corrupció . I això és una diferència fonamental en qualsevol 
cas . Però sí previndre, eixa prevenció .

En primer lloc, diguem en un punt zero, desenvolupar la llei 
de transparència en el sentit de millorar permanentment un 
portal de transparència que aporta efectivament això –perdó 
per la redundància– la transparència . Actuar, i estem avan-
çant ahí en tota la preparació de mesures als ajuntaments 
i a altres ens públics . I també la formació fonamentalment 
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de funcionaris . Són pràctiques de bon govern absolutament 
necessàries .

En les concretes . En primer lloc, un codi de bon govern que, 
com la seua senyoria sap perfectament, està funcionant 
raonablement bé, està sent signat per molts ajuntaments i 
també pels òrgans estatutaris fa poques setmanes . En segon 
lloc, la posada en marxa d’un pla pilot –algun altre gran ajun-
tament d’Espanya ho està, també, treballant però–, és l’ano-
menat pacte d’integritat en col·laboració amb transparència 
internacional i seguint l’exemple d’importants estats euro-
peus, ens permetrà ser una referència en l’àmbit espanyol .

El projecte consistix en supervisar amb detall els proces-
sos de contractació a través d’un grup de control indepen-
dent . És a dir, a més dels mecanismes institucionalitzats, la 
participació directa d’ens de la societat civil independents, 
amb l’objectiu d’identificar riscos de males pràctiques. Això 
implica que les parts involucrades es comprometen prèvia-
ment a una conducta íntegra des de la redacció dels plecs fins 
a la conclusió del contracte . N’hi ha un grup monitor inde-
pendent . L’experiència pilot es portarà a terme segons està 
previst com a gran experiència en la construcció d’un futur 
col·legi, d’acord amb la Conselleria d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esport .

En tercer lloc, estem a punt de posar a l’abast de la ciuta-
dania la bústia responsable i de bon govern . Es tracta d’un 
canal que facilitarà que qualsevol ciutadà puga presentar de 
manera àgil i confidencial alertes sobre conductes irregulars.

Cal tindre en compte que el debat sobre la confidencialitat 
en molts casos és un debat viciat . El problema no és, a hores 
d’ara, saber si es poden presentar denúncies anònimes o no, 
sinó com garantir l’anonimat real . Eixa és la qüestió en la qual 
estem treballant amb els especialistes, pensem, més impor-
tants que n’hi ha a l’estat en este moment . En concret, estem 
treballant molt amb l’Ajuntament de Barcelona .

En quart lloc, estem treballant en un projecte ben innovador . 
Si aconseguim que al llarg de la legislatura puga començar a 
estar en pràctiques, estarem molt satisfets, serem els pioners 
a Europa . Es tracta d’atribuir a la inspecció general de serveis 
una sèrie d’instruments, d’eines informàtiques que puguen, 
des d’un moment inicial, detectar males pràctiques, de tal 
manera que no tinga per què acabar convertint-se en casos 
de frau o de corrupció .

Es tracta del sistema d’alertes ràpides que, per mitjans infor-
màtics, com dic, realitzarà anàlisis de la informació que 
contenen les bases de dades d’aplicacions que gestionen 
procediments administratius, creuant les bases de dades de 
La Generalitat i també les de altres institucions públiques 
i, fins i tot, privades que vulguen subscriure convenis amb 
nosaltres .

El sistema emetrà una sèrie –diguem– d’avisos, de respos-
tes a preguntes que s’hauran reconvertit en algoritmes prèvi-
ament. Ja sé que açò és una mica complicat, pròximament 
demanaré una compareixença per a explicar·ho. Les pregun-
tes se formularan d’acord amb les àmbits o zones de risc: 
contractació, subvenció, facturació, conflictes d’interessos, 
etcètera . Aquestes són les mesures més importants en les 
quals estem treballant . Tot això no podrà funcionar sense 
un equip personal motivat i preparat, per això continuem 

incrementant el número i la formació del personal de la 
inspecció general de serveis .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor conseller .

Molt bé . Passem a la pregunta 728 que formula el dipu-
tat David de Miguel, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Senyor De Miguel .

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias, presidente .

Buenas tardes, señorías .

Conseller .

Mire, yo le voy a plantear la pregunta de una forma breve, 
concreta y concisa . Sabemos todos que durante los últimos 
años de crisis hemos tenido un problema…, principalmente 
en los años más recientes, tenemos un problema de que hay 
liquidez en el mercado pero esa liquidez no llega a la econo-
mía real, digamos . Ha habido un descenso en la inversión 
tanto pública como privada que ha sido letal para las econo-
mías y para la nuestra en particular .

Y es por eso que, desde la Comisión Europea se impuso este 
plan, el Plan de fondo europeo de inversiones estratégi-
cas, el plan Juncker, que era una plan para financiar y para 
apoyar proyectos a largo plazo en infraestructuras de trans-
porte, educación, de I+D+I, con un alto valor añadido . Pero 
que, principalmente tanto públicos, privados y público-priva-
dos . Esta palabra que parece que a usted le causa un poco de 
pavor .

Entonces, mi pregunta es muy concreta . Aparte de qué 
proyectos tiene el Consell, si tiene algún proyecto planteado 
o han propuesto algún proyecto que se pueda acoger a este 
fondo europeo de inversión estratégica y qué medidas se 
están tomando para garantizar, para facilitar, para poner a 
disposición de los sectores económicos el acogerse a estos 
fondos europeos que a día de hoy, y en eso creo que estamos 
todos de acuerdo, en la insuficiencia financiera que tenemos, 
pues Europa es un buen recurso al que acudir para conseguir 
fondos .

Entonces, ¿qué medidas están adoptando desde el Consell 
para facilitar y para garantizar la ejecución de proyectos que 
estén acogidos a ese plan Juncker? Gracias .

(Ocupa la presidència el vicepresident segon, senyor Alejandro 
Font de Mora Turón)


